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در ایـــران حـــدود هشـــت هـــزار گونه گیاهی موجود اســـت کـــه از این 
ویی بـــوده و تعداد ۴۵۰  تعـــداد ۲۳۰۰ گونـــه جـــزء گیاهـــان معطر و دار
ی هـــای ایران به فروش می رســـند. این در حالی اســـت  گونـــه در عطار
ی  وی گیاهی ســـرمایه گذار وی ۱۷۰ نـــوع دار کـــه از ایـــن تعـــداد تنهـــا ر
شـــده و بقیه آنها یا گیاه اهلی نشـــده یا اینکه هنوز وارد فرآیند توســـعه 
وســـیع نشـــده اســـت. نکته دیگر اینکه ایران با داشـــتن ۱۱ اقلیم از ۱۳ 
اقلیم جهان، یکی از بهترین خاســـتگاه ها برای رشـــد و تکثیر گیاهان 
ویی اســـت، ولی کمتر از یک درصد از کل ســـهم تجارت جهانی  دار
ی گیاهان  ویی مربوط به ایران است. سرای نوآور در حوزه گیاهان دار
ویی در دانشـــگاه آزاد واحد اصفهان در ســـال ۱۳98 تاسیس شد  دار
ی در  ویی و تشـــکیل یک بازار فناور تا بتواند چرخه تولید گیاهان دار
این حوزه را تکمیل کند. حالا آن طور که کامران صفوی، رئیس سرای 
ویی به »فرهیختگان« گفته اســـت در حال حاضر  ی گیاهان دار نوآور
۴۰۰ محصـــول در این ســـرا تولید شـــده که از ایـــن تعداد ۳۰۰ محصول 
و دارنـــد. البته او  ی شـــده و مجـــوز فروش از ســـازمان غـــذا و دار تجـــار
ی با یک مشـــکل اساسی مواجه هستند و آن  می گوید ســـراهای نوآور
کز رشـــد است.  ی و مرا هم عدم ارتباط پایان نامه ها با ســـراهای نوآور
گر این مشـــکل حل شـــود، شـــاخص های ســـراها و  او معتقد اســـت ا
کـــز رشـــد در دانشـــگاه آزاد در کمتریـــن حالت بیـــش از ۲۰۰ درصد  مرا
، محصول  گر دانشـــجو رشـــد خواهد داشـــت. صفوی معتقد اســـت ا
ارائـــه کنـــد، می تواند جایگزیـــن مقاله برای او باشـــد. هرچند به گفته 
او می توان همان روال موجود را قبول کرد که پایان نامه نوشـــته شـــده 
کز  و مقاله برای دفاع، لازم باشـــد، ولی دانشـــجو حتما پذیرش در مرا
کز رشد بتواند جایگزین یکی از  رشد را هم بگیرد. مثلا پذیرش در مرا

مقالات شـــود. مشـــروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

300محصولتجاریسازیشدهاند
در ارتباط با سرای نوآوری گیاهان دارویی، توضیحی ارائه کنید. این سرا هم اکنون 

در چه وضعیتی قرار دارد؟ 
با توجه به آخرین اطلاعات، توضیحاتی را خدمت شما عرض می کنم. البته 
ی شـــد، بـــرای تکمیل  یم. وقتی ســـرا راه انداز یک ســـری اطلاعـــات از قبل دار
ی  ی را راه انداز بخش ها دســـت به کار شـــدیم و شـــتاب دهنده ســـرای نوآور
کردیم. در ادامه مجوز تاســـیس مدرســـه عالی مهارتی گرفتیم و این مدرســـه 
ی  را هم شـــکل دادیم. این اتفاقات رخ داد و از ســـوی دیگر برای ســـرمایه گذار
ی، شـــرکتی با مجوز ســـازمان مرکزی به نام  و حمایت از برخی ایده های تجار
ی کردیم. این شرکت به صورت مشترک  یش جاودان فرهیختگان« راه انداز »رو
ی استان اصفهان واحد دانشگاه آزاد شکل گرفت.  با صندوق پژوهش و فناور
وظیفه این شرکت، رسیدگی به اموری است که امکان سرمایه گذاری در داخل 
ایده های فناورانه ای دارد؛ ایده هایی که به سرا نیز معرفی می شود. در حقیقت 
ی اســـتان اصفهان به همراه ســـهمی که  اعتبار مالی صندوق پژوهش و فناور
یم، بودجه شـــرکت را تامین می کند. ســـهم ما ایده ها و فضاهایی است  ما دار
یم. طبق  ی ایده هایشـــان در اختیارشان بگذار ی ســـاز که می توانیم برای تجار
کنون آنچه از نظر تعداد شـــرکت ها و هســـته ها به صورت مستقر  ، ا آخرین آمار
ی شده و  یم 60 هســـته و شـــرکت فناور هستند. حدود 300 محصول، تجار دار

ی شده اند.  ی ساز بیش از 100 محصول هم آماده تجار

 »fab lab«۲گلخانهتخصصیو
گیاهانداروییراهاندازیشد

ید؟ تا جایی که مطلع هســـتم دو  برنامه های جدیدی هم در دســـت اقدام دار
گلخانه تخصصی نیز ایجاد کرده اید. 

بله، کارهای جدیدی انجام داده ایم که همگی در اولویت و نوآورانه هستند؛ 
ی دو باب گلخانه  یکـــی اینکـــه دو گلخانه تخصصی ایجاد کرده ایم. راه انداز
ی گیاهان  در وســـعت حدود 500 متر به صورت اختصاصی برای ســـرای نوآور
دارویـــی انجـــام گرفـــت. کار دیگر نیز این بود که بخـــش »fab lab« )فب لب( 
ی شـــد. »فب لب« در حقیقت آزمایشـــگاه ســـاخت  گیاهان دارویی راه انداز
نمونه اولیه اســـت. در زبان فارســـی نیز از همان اصطلاح خارجی اســـتفاده 
می شـــود. فقط توضیحش این اســـت: »آزمایشگاه ســـاخت سریع نمونه های 
نوآورانه و آزمایش عملکردش« زمانی که آقای دکتر دهقانی فیروزآبادی معاون 
ی  ی دانشگاه آزاد بود و هنوز معاون علمی، فناور ی و نوآور تحقیقات، فناور
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور نشده بود برای بازدید از سرای ما به اینجا 
آمـــد. او در ایـــن بازدید گفت: »تا جایـــی که می دانم جزء اولین فب لب هایی 
ی می شود.« آن  ی اختصاصی دانشگاه آزاد راه انداز است که در بخش فناور
کنون راه افتاده اســـت.  زمان فب لب ما در مراحل اولیه بود ولی خدا را شـــکر ا

ی کرده ایم. چنانکه  ی را راه انداز در واقع یک ماه اســـت فب لب ســـرای نوآور
گفتم دو گلخانه نیز ساخته شد. 

اولینحجرهتخصصیسراینوآوری
بهزودیراهاندازیمیشود

ی انجام می شـــود و این هفته  جدیدتریـــن اقـــدام مـــا، ان شـــاءالله در ماه جـــار
ی. آقای دکتر  ی اولین حجره تخصصی سرای نوآور استارت می خورد؛ راه انداز
ی  طهرانچی، کلمه »ســـرا« را اســـتفاده کردند، به همین دلیل در حال راه انداز
»فروشگاه« نیز در سرا هستیم. از آنجایی که لفظ »سرا« استفاده شد، نام این 
ی هم برای آن در  فروشگاه ها را »حجره محصولات فناورانه« گذاشتیم و شعار
نظر گرفتیم. اینجا تمام محصولات خودمان شامل 300 قلمی که تجاری سازی 
شده در داخل همین فروشگاه و در درون دانشگاه برای دانشجویان، استادان 
و اعضای هیات علمی عرضه می شود. ضمن اینکه خیلی از محصولات نیز 
همانجا آماده خواهد شد؛ مثل دمنوش ها و قهوه های تخصصی تجاری که در 
داخل سراها تهیه شده است. نام این فروشگاه را »حجره سلامت« گذاشته ایم 
که محصولات سلامت حوزه گیاهان دارویی نیز در آنجا عرضه می شود. این 

موارد، جدیدترین اتفاقاتی بوده که افتاده است. 

شیرینیفراسودمندبااستفادهازجلبکاسپیرولینا
تولیدمیشود

در ارتباط با محصولات هم توضیح دهید. در ابتدای صحبت های خود اشاره 
ید. این محصولات مجوز سازمان غذاودارو دارند؟ کردید 300 محصول دار

، حکایت  کنون تعداد محصولات به 300 قلم رسیده است. طبق آخرین آمار ا
از وجـــود 300 محصـــول با ســـازمان غـــذاودارو بوده؛ تعـــدادی از این 300 مورد، 
یه جات کار می کردیم. به تازگی  تکمیل موارد قبلی است. مثلا قبلا در حوزه ادو
رسپی کشورهای مختلف در حوزه گیاهان دارویی را زده ایم که مجوز سازمان 
کنون شرکت  غذاودارو گرفته است؛ مثل رسپی هایی از کشورهای مختلف. ا
یم، رسپی ها  ما محصول صادر می کند. در داخل ایران با مواد اولیه ای که دار
آماده می شـــود، ولی متعلق به کشـــورهای مختلف اســـت. هم در ایران فروش 
دارد و هم در کشورهای دیگر به فروش می رسد. تولید این محصولات، خیلی 

توسعه پیدا کرده است. 
یم که کرم های ماساژدرمانی تولید می کند و اسانس ها  شرکت دیگری نیز دار
ی جزء  و عصاره های مختلف در بحث دارویی دارد. این شـــرکت داروســـاز
شـــرکت های خـــوب مـــا بـــوده که در حـــال حاضر حـــدود 40 محصـــول فناور 
داشـــته و در مباحـــث اســـانس، عصاره و کرم های درمانـــی فعالیت می کند. 
شـــرکت دیگـــر ما که محصولات خوبی تولید می کنـــد، مربوط به عرقیجات و 
شـــربت های گیاهی اســـت. این شـــرکت حدود 80 تا 90 قلم محصول با مجوز 
ی ها در بحث مربوط  ســـازمان غذاودارو ارائه می کند. یکی از مهم ترین فناور
ی آن دارد؛  ی، جایی به کار گرفته شده که مرکز رشد، دقت بیشتری رو به نوآور
بحث عرقیجات ترکیبی. خیلی مهم است که این فناوری ها فرموله شود. خدا 
کنون به صورت  ی گیاهان دارویی رخ داده و ا را شکر این اتفاق در سرای نوآور

ی در بازار عرضه می شود.  تجار
یم. خدا را شکر هم اکنون بالای 40 قلم  بحث شیرینی جات فراسودمند را هم دار
محصول نیز این شرکت تولید می کند. همگی هم با مجوز سازمان غذاودارو 
هســـتند. آخرین و یکی از جدیدترین دستاوردهایشـــان نیز یک شیرینی بوده 
کـــه وقتی خیلی از دوســـتان بـــرای بازدید می آیند، به آنها می دهیم؛ شـــیرینی 
فراســـودمند با اســـتفاده از جلبک اســـپیرولینا. این شیرینی هم در حال پیدا 
کردن بازار خیلی خوبی اســـت. بســـیار خاص بوده و تا جایی که می دانم در 
خاورمیانه، شیرینی تولیدی با استفاده از تجربه اسپرولینا نداشتیم. این هم 
کنون مجوز سازمان غذاودارو  ی هایی بوده که به تازگی اتفاق افتاده؛ ا جزء نوآور

دارد و به فروش هم می رسد. 

تعداد همه محصولاتی که نام بردید، ۳۰۰ مورد است؟
بله، حدودا. 

چند مورد تجاری سازی شده اند؟
ی شده اند. خارج از این تعداد، حدود 100  ی ساز تمام این 300 محصول تجار

یم که آنها هنوز مجوز ندارد.  ی دار ی ساز محصول آماده تجار

فعالیت60تیمتولیدمحصول
درسراینوآوریگیاهاندارویی

ید.  پس در واقع ۴۰۰ محصول دار
بله، کل محصولات 400 مورد بوده و 300 قلم تجاری سازی شده اند. شاید تعداد 
 ، یم. چهار کل محصولات، حتی از 400 مورد هم بیشتر باشد. حدود 60 تیم دار
پنج مورد بزرگ شـــده اند و خودشـــان 200 محصول دارند. در مجموع می توان 

گفت 400 عدد منطقی است. 

ویی  ی گیاهـــان دار چنـــد شـــرکت دانش بنیـــان و هســـته فناور در ســـرای نوآور
ید؟ تعدادشـــان افزایش یافته است؟ دار

یم. 54 یا 55 شـــرکت و شـــش  کنـــون حـــدود 60 شـــرکت و هســـته فناور دار ا
هسته فناور هستند. 

شرکت دانش بنیان هستند؟
فنـــاور محســـوب می شـــوند. از میـــان آنها حدود هشـــت مـــورد دانش بنیان 

ی هســـتند. بقیه نیز شرکت های فناور به شمار می روند.  یاســـت جمهور ر

کسبدرآمدغیرشهریهای14میلیاردتومانی
یکی از کارهایی که دانشگاه آزاد پیش می برد، بحث درآمدهای غیرشهریه ای 
ویی، درآمدتـــان چقدر  ی گیاهـــان دار اســـت. از زمـــان تاســـیس ســـرای نـــوآور

ی شـــما برای دو تا ســـال آینده چه میزان خواهد بود؟ بوده اســـت؟ هدفگذار
طبق آخرین عددهایی که در ذهن دارم حدود 14 میلیارد تومان درآمدمان 

بوده است. 
 

15تفاهمنامهباشرکتهایبزرگداروییمنعقدشدهاست
چقدر با صنایع درگیر شـــدید و تفاهمنامه یا قراردادی با صنعت های مرتبط 

ویی امضا کردید؟ بـــا حوزه گیاهان دار
یم که در اســـتان  حدود 15 تفاهمنامه، هم با شـــرکت های بزرگ دارویی دار
ی  حضور دارند و هم با یک سری شتابدهنده که از معاونت علمی و فناور
ی، مجوز داشـــتند. حتی با تعدادی از دانشگاه های دیگر  یاســـت جمهور ر
ی به ما کمک کنند، ولی با این  ی کردیم که می توانستند در شبکه ساز همکار
یادی دارد. فکر می کنم یکی از مواردی که می توانیم کمک  حال جای کار ز
کنیـــم، همین نکته اســـت. به نظرم یکـــی از حلقه های مفقوده، تفاهم هایی 
یم. دو  کز تحقیقاتی داشـــت. در ایـــن بخش خلأ دار بـــوده کـــه می توان با مرا
هفته پیش به دوســـتان حاضر در معاونت علوم پزشـــکی زنگ زدم و گفتم: 
کز تحقیقاتی و آنهایی که بهتر عمل می کنند را به ما بدهید  گر می شود مرا »ا
ی  یم.« خیلی از این دســـتاوردهایی کـــه باید تجار تـــا بتوانیـــم ارتبـــاط بگیر
کله و بنیانش شکل می گیرد.  کز تحقیقاتی می شود و شا شود، ابتدا وارد مرا
کز  کز تحقیقاتی، خیلی خوب اســـت، ولی ارتباط بین این مرا ارتبـــاط بـــا مرا
کنون در سطح مطلوبی نیست. البته  ی، هم ا کز رشد و سراهای نوآور با مرا
بقیه اجزا شـــرایط خوبی دارند. با دانشـــگاه های مختلف، شتابدهنده ها و 
ی خوب و بزرگ، تفاهم هایی انجام شده است.  حتی شرکت های داروساز

5شرکتسراصادراتدارند
ویی  بـــه صادرات برســـیم. پیشـــتر گفتـــه بودید به حوزه صـــادرات گیاهان دار
کنون به چه کشـــورهایی صادرات  به کشـــورهای عراق و لبنان ورود کرده اید. ا

ید و میزانش چقدر اســـت؟ دار
یم. یادم هست که نمی توانستیم برای  عدد مشخصی از میزان صادرات ندار
گر بخواهیم به شـــکل دیگری نگاه  کنون ا میـــزان صـــادرات، عـــدد بدهیم. ا
کنیم؛ 5 شـــرکت از مجموع شـــرکت های ما صادرات دارند. این شـــرکت ها 
به کشـــور روســـیه هم صادر می کنند، درحالی که ســـال 1401 این کشـــور در 
ی  جمع مقاصد صادراتی نبود. ســـال 1402 روســـیه اضافه شـــده و بچه ها رو
آن کار می کنند. علاوه بر عراق و لبنان، کشـــورهایی مثل عمان هم مقصد 
محصـــولات مـــا هســـتند. رایزنی هـــای جدیـــدی با چیـــن انجـــام داده ایم تا 
یکای  تـــی بـــا این کشـــور هم شـــکل بگیرد. صـــادرات به کانـــادا و آمر تعاملا
شـــمالی هـــم بـــه صـــورت خیلی محـــدود انجام شـــد. البته در انـــدازه دیگر 
کشـــورها نبود، ولی به هر حال صادرات داشـــتیم. جدیدترین برنامه ما برای 

ی آنها کار می کنیم.  صادرات، ایتالیا و چین اســـت که رو

800فراگیردردورههایمدرسهمهارتیشرکتکردند
در مدرســـه مهارتی، چند دوره برگزار کردید و چه تعداد مشـــغول هســـتند؟

در مدرســـه مهارتـــی حـــدود 150 دوره برگزار کردیم. بیـــش از 800 نفر در این 
دوره ها شرکت کردند.

 
ارتباطپایاننامههاباسراهاینوآوری

ومراکزرشدبرقرارنشدهاست
صحبت پایانی شـــما را می شنویم. 

دیـــدم در روزنامـــه »فرهیختـــگان« بحث »پایش« خیلـــی جدی بود. با آقای 
دکتر طهرانچی هم صحبت کردید. فکر می کنم در حال حاضر دو مشکل 
یادی به ما کمک می کند. دیدم هم آقای  یم. حل این دو چالش تا حد ز دار
ی دستاوردهای  ی ساز دکتر طهرانچی و هم روزنامه »فرهیختگان« به تجار
کنون بخش قابل توجهی از پایان نامه ها  حاصل از پایان نامه ها پرداختند. ا
- حدود 20 تا 30 درصد - براساس طرح »پایش« و تلاش برای رفع چالش و 
مشـــکلی از صنعت یا موضوع مرتبط با رشـــته انتخاب می شوند. متاسفانه 

کز رشد دانشگاه آزاد، هنوز  ی و مرا ارتباط این پایان نامه ها با سراهای نوآور
گر این مشکل حل شود،  برقرار نشده که یکی از مشکلات عمده ماست. ا
کز رشد در دانشگاه آزاد اسلامی در کمترین حالت  شاخص های سراها و مرا
بیش از 200 درصد رشد خواهد داشت. فقط لازم است ارتباط برقرار شود. 
متاســـفانه اســـتادان و دانشـــجویان، پایان نامه می گیرند و انجام می دهند. 
ی احساس نمی کنند که  خیلی از آنها محصول محور است ولی شاید نیاز
ی متصل شـــود. هیچ اتفاقی نمی افتد؛  ی ســـاز این حلقه باید به حوزه تجار

فقط پایان نامه نوشـــته شـــده و نتیجه اش در همانجا می ماند. 

بایددانشجویانرابهسمتتجاریسازیمحصولهدایت
کرد

به نظر شـــما ارتباط با دانشـــجویان باید چگونه برقرار شود؟
یم دانشجو بنویسد.  ی داشته باشیم؛ مثل مقاله ای که انتظار دار باید راهکار
گر دانشـــجو  یف کردیم. ا مـــا ایـــن کار را انجام دادیم و دانشـــجوی فناور تعر
محصـــول ارائـــه کنـــد، می تواند جایگزین مقاله برای او باشـــد. واقعیت این 
اســـت بازخوردی که داشـــتیم، نتوانست کمک کند تا این اتفاق رخ بدهد. 
شـــاید بهتر باشـــد همان روال موجود را قبول کنیم که پایان نامه نوشته شده 
کز  و مقالـــه بـــرای دفاع، لازم باشـــد ولی اضافه کنیم کـــه حتما پذیرش در مرا
کز رشـــد بتوانـــد جایگزین یکی از  رشـــد را هـــم بگیرنـــد. مثـــلا پذیرش در مرا
ی انجام دهیم که این حلقه را ایجاد کند و بتوانیم  مقالات شـــود. باید کار
بـــا بچه هایـــی کـــه پایان نامه می نویســـند، ارتباط برقرار کنیـــم. فکر می کنیم 
ی  ی ســـاز ی و تجار در این صورت رشـــد بســـیار قابل توجهی در حوزه فناور
دانشگاه آزاد داشته باشیم. به نظرم این همان حلقه گمشده ماست. اصل 
عملکرد طرح »پایش« همین است، ولی نتیجه آنها تا چه اندازه به صورت 
کز رشـــد می آید؟ حداقل مـــن نمی توانم بگویم عددش در این  عملـــی به مرا

چند ســـال، قابل توجه است. 
همان طور که پیشـــتر اشـــاره کردم باید در پایان نامه هـــا، نظام موضوعات، 
یرســـاخت های موجود به دنبال  چشـــم انداز دانشـــگاه آزاد، سند تحول و ز
راهکار بود. باید یک جلســـه برگزار شـــده یا بخشنامه ای از سمت معاونان 
ی پیدا کنیم و بتوانیم  ی ابلاغ شود تا واقعا راهکار موضوعی و معاونت فناور
ی در  ی ســـاز در بخش پایان نامه ها، حضور و پذیرش در مرکز رشـــد و تجار
یت و یک امتیاز قرار دهیم. تا وقتی  ، یک اولو مرکز رشـــد را برای دانشـــجو
یان لحاظ نشود، این ارتباط هم شکل  این امتیاز برای استادان و دانشجو
ی را به صورت یک بخشـــنامه یـــا آیین نامه  نمی گیـــرد. بایـــد چنیـــن امتیـــاز
ی  ی ســـاز یـــم تا بچه ها خود به خود به ســـمت تجار یـــا دســـتورالعمل درآور

محصول بروند. 
کمیتی، اتفاقی بیفتد. ارتباط به صورت  یـــم باید به صورت حا صراحتـــا بگو
ی یا به صورتی که فقط برای دانشـــجو توضیح می دهیم،  شـــفاهی یا همکار
ن این کار  شـــکل نمی گیرد. او باید بداند دســـتاوردی برایش دارد؛ مثلا بدو
ی را نمی توان در خیلی  نمی تواند دفاع کند. البته مثال زدم، چون چنین کار
ی برای او دارد. به طور مثال؛  از رشته ها انجام داد. دانشجو باید بداند امتیاز
گر از مرکز رشد پذیرش گرفت، به جای اینکه دو مقاله از او بخواهیم، یک  ا
مورد را قبول کنیم. پذیرش در مرکز رشد را معادل یک مقاله و پژوهش قابل 

ی داشـــته باشـــیم تا چنین اتفاقی رخ بدهد.  قبول قرار دهیم. باید امتیاز

ویی نوشـــته شـــده است؟ چه تعداد پایان نامه در حوزه گیاهان دار
ی حـــدودی از واحد خودمان در دانشـــگاه گرفته ام.  عـــدد نـــدارم، ولی آمار
ی ورزشـــی و  ی، روانشناســـی، فیزیولـــوژ کنـــون دانشـــجویان رشـــته پرســـتار ا
ی در پایان نامه های خود از گیاهان دارویی استفاده می کنند. وقتی  کشاورز
ی و  بررسی می کردم برایم خیلی جالب بود. رشته های روانشناسی، پرستار
ی در سطح بالا به صورت مستقیم با گیاهان دارویی مرتبط هستند.  کشاورز
گیاهان دارویی، حالتی بین رشته ای دارد و خیلی از رشته ها را در برمی گیرد، 
به همین دلیل هم بچه های پزشـــکی و هم بچه های غیرپزشـــکی می توانند 

از ایـــن محصولات به وفور اســـتفاده کنند و نتیجه بگیرند. 

استفادهازگیاهاندارویی
در۲0درصدپایاننامههایرشتههایمرتبط

ویی طیف وسیعی از رشته ها را در برمی گیرد.  با این اوصاف حوزه گیاهان دار
بله، فکر نمی کردم حتی دانشکده تربیت بدنی هم از گیاهان دارویی بهره 
ببـــرد. خیلـــی از پایان نامه هـــای بچه های صنایع غذایـــی مرتبط با گیاهان 
دارویـــی بوده اســـت. فکـــر می کنم حداقل 20 درصد رشـــته هایی که مرتبط 
گر  هســـتند، از گیاهان دارویی در پایان نامه های خود اســـتفاده می کنند. ا
یم، این عدد قابل توجه اســـت اما چه تعداد وارد  در کل کشـــور در نظر بگیر
کـــز رشـــد شـــده اند؟ فکر می کنم عـــدد خیلی پایینی باشـــد و قابل قبول  مرا
نیســـت. جایی مشـــکلی وجود دارد که این اتفاق می افتد. متاســـفانه هنوز 

نتوانســـته ایم برای حلقه گمشـــده، راه حلی پیدا کنیم. 

رئیس سرای نوآوری گیاهان دارویی دانشگاه آزاد واحد اصفهان )خوراسگان( در گفت وگو با »فرهیختگان«:

300 محصول تجاری  روانه  بازار شد
 فب لب سرای نوآوری گیاهان دارویی آغاز به کار کرد   ارتباط پایان نامه ها با سراهای نوآوری و مراکز رشد برقرار نشده است

ساراطاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 


